
معنای پالس های مثبت برجامی و سناریوهای آینده
آیا گشایشی در راه است؟

تمامی شواهد و قرائن از در جریان بودن مذاکرات میان ایران 
و غرب حکایت دارند. در یک سوی ماجرا، اخبار مثبت یکی پس 
از دیگری از سوی رسانه ها و مقام های سیاسی ایراد می شوند. در 
سوی دیگر ماجرا، همچنان بیم ها نسبت به تداوم وضعیت تعلیق 
و عدم تحولات جدید در مذاکرات هسته ای ادامه دارد. چرا که 
به رغم تمامی اخبار مثبت، مقام های آمریکا همچنان از عدم 
حصول هر گونه توافق و حتی از روی میز بودن تمامی گزینه ها 
برای مقابله با ایران سخن به میان می آورند. با در کنار هم قراردادن 
پالس های مخابره شده از هر دو سوی ماجرا، می توان از وضعیتی 
مبهم پیرامون آینده توافق سخن به میان آورد. بر کسی پوشیده 
نیست که مذاکراتی – حداقل با واسطه- در جریان است، اما این که 
آیا گفت وگو ها می توانند به سرانجام برسند، محل تردید است؛ 
لذا پرسش جدی در مقطع کنونی می تواند این باشد که معنای 
سیگنال های مثبت مخابره شده در عرصه مذاکرات هسته ای ایران 
چیست و آینده چگونه قابل پیش بینی است؟ آیا توافقی بزرگ 
حاصل خواهد شد یا توافقی محدود؟ یا حتی مساله بنیادی تر این 
است که تغییری در راه خواهد بود یا تداوم وضعیت موجود و شاید 
بدتر شدن شرایط را شاهد خواهیم بود؟ سرنخ ماجرای بازگشت 
امید ها به اردوگاه احیای برجام را می توان با افشاگری اخیر وبگاه 
خبری آکسیوس ارجاع داد. این رسانه آمریکایی به نقل از پنج 
مقام آمریکایی، اسرائیلی و اروپایی مدعی شد: »برت مک گورک، 
مشاور ارشد بایدن در امور خاورمیانه، ۸ می  )۱۸ اردیبهشت( 
پس از همراهی جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی در جریان 
سفر به عربستان، عازم مسقط پایتخت کشور عمان شده است. 
براساس ادعای آکسیوس، هدف سفر مک گورک، برقراری تماس 
دیپلماتیک احتمالی با ایران در رابطه با برنامه هسته ای بوده است. 
دومین پالس مهم در جریان تبادل های دیپلماتیک میان تهران 
و عمان و قطعی شدن سفر سلطان هیثم بن طارق به ایران در 
آینده نزدیک بود. سومین تحول با رقم خوردن تبادل زندانیان 
میان ایران و بلژیک در ۲۶ می )۵ خرداد(، با میانجی گری دولت 
عمان رقم خورد. اولیویه ونده کاستیل و اسدا... اسدی، آزاد شدند 
و به کشور های مطبوع خود بازگشتند. هر چند این رخداد ارتباط 
مستقیمی با برجام نداشت، اما از نگاه بسیاری از ناظران به عنوان 
رخدادی ایجابی برای تنش زدایی تهران با غرب مورد توجه قرار 
گرفت. سفر سلطان هیثم بن طارق، پادشاه عمان به تهران در ۲۸ 
می )۷ خرداد( چهارمین رخداد در تقویت روند ایجابی جاری 
بود. هر چند در جریان دیدار های میان هیثم بن طارق با مقام های 
ارشد ایرانی، هر گونه خبری پیرامون برجام رسانه ای نشد، اما 

قطعا پادشاه عمان حامل پیام مهم آمریکا برای ایران بود.

   سناریوهای پیش روی برجام
مجموع سیگنال های مطرح شده، به وضوح نشان می دهد که 
مذاکراتی میان ایران و آمریکا در جریان است، اما مساله همچنان 
این است که برآیند روند مثبت اخیر چه خواهد بود؟ در پرداختن 
به این پرسش می توان چند سناریو را مطرح و امکان سنجی کرد.

    بازگشت به برجام ۲۰۱۵
شاید در ابتدای روی کارآمدن جو بایدن در کاخ سفید )ژانویه 
۲۰۲۱( مهم ترین سناریو، احیا و بازگشت برنامه جامع اقدام 
مشترک )برجام( ۲۰۱۵ بود، اما حالا با سپری شدن بازه زمانی  
بیش از دو ساله، احیای برجام ۲۰۱۵ با محدودیت هایی مواجه 
شده است. از دیدگاه بسیاری از ناظران سیاسی ایرانی و غربی، با 
توجه به پیشرفت های ایران در حوزه برنامه هسته ای و تعلیق 
۵ ساله اجرای برجام، عملا زمینه برای بازگشت به مفاد توافق 
سابق ممکن نیست. از یک سو، بر این موضوع تاکید می شود که 
زمان امضای برجام هیچ گاه سطح غنی سازی ایران به ۶۰ درصد 
نرسیده بود. از سوی دیگر، بسیاری از مفاد برجام به دلیل خروج 
آمریکا از توافق، عملا اجرایی نشده اند. برای نمونه اتمام مهلت 
تحریم های هسته ای ایران در اکتبر ۲۰۲۳ بر اساس قطعنامه 
۲۲۳۱ از هم اکنون به یک دغدغه جدی تبدیل شده است. با 
وجود تمام این محدودیت ها باید توجه داشت که توافق سال 
۲۰۱۵ همچنان مرجع هر گونه مذاکره و اختلاف نظر میان ایران و 
آمریکا خواهد بود. ایران در مقطع کنونی به نظر می رسد همچنان 
بر احیای برجام ۲۰۱۵ اصرار دارد و آن را مطلوب ترین گزینه برای 
خود می داند. در مقابل، به نظر می رسد آمریکایی ها به این باور 
رسیده اند که تغییرات چند سال اخیر، رسما بازگشت به توافق 

سابق را ناممکن کرده است.

   امضای برجام جدید
امضای توافق جدید، یکی از گزینه های همیشه مطرح در جبهه 
کشور های غربی طی ماه های گذشته بوده است. از نگاه بخشی از 
دیپلمات ها و ناظران سیاسی غربی، به دلیل تحولات اتفاق افتاده 
در چند سال گذشته، عملا امکان بازگشت به توافق به سیاق سابق 
ممکن نبوده و نخواهد بود؛ لذا باید توافقی جدید یا آن چه »برجام 
جدید« نامیده می شود امضا شود. توافقی که بتواند علاوه بر 

دغدغه های سابق، پاسخ گوی مسائل جدید نیز باشد. 

    توافق موقت
مجموع پالس های مخابره شده در چند وقت اخیر و واقعیات 
میدانی بیش از هر گزینه دیگری نوید دهنده حرکت در مسیر 
»توافق موقت« است. این سناریو، با توجه به نزدیک بودن 
انتخابات آمریکا، مطلوب ترین سناریو برای کاخ سفید خواهد 
بود؛ چرا که دموکرات ها می توانند از آن به عنوان دستاوردی در 
عرصه سیاست خارجی خود یاد کنند. در حالی که این سناریو 
برای ایران مطلوب ترین گزینه نیست، می تواند در دسترس ترین 
گزینه باشد. اساس توافق موقت بر مبنای اصل »توقف در برابر 
توقف« قابل تعریف است. بدین معنا که ایران بخشی از فعالیت 
هسته ای خود را متوقف می کند، اما توانایی های هسته ای خود را 
در دستان خود نگه می دارد و در ازای آن لغو تحریم ها را از آمریکا 
دریافت خواهد کرد. البته شایان ذکر است که مبنای توافق موقت 
بازگشت به همان اصول برجام ۲۰۱۵ با اندکی تغییرات جزیی در 
اجرا خواهد بود. مهم ترین پیشران سناریوی حاضر این است که 
با توجه به نزدیک بودن انتخابات آمریکا و احتمال پیروزی مجدد 
جمهوری خواهان تحت رهبری دونالد ترامپ یا حتی ران دی 
سانتیس، خروج آمریکا از هر گونه توافق هسته ای حتمی خواهد 
بود؛ بنابراین شرط احتیاط این است که هر گونه توافق موقتی و 
کوتاه مدت باشد. دیگر مساله مهم این است که هر گونه توافق 
موقت نیز بدون حل مشکلات اساسی نمی تواند دستاورد چندانی 

برای تهران داشته باشد.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: مراسم 
سالگرد رحلت بنیانگذار انقلاب اسلامی علاوه 
بر سخنرانی هایی که داشت، دارای حواشی نیز 
بود و البته این حواشی در سال های اخیر هم 
مشاهده شد، از جمله توهین به شخصیت ها و 
مسئولان سابق کشور. پس از مراسم امسال بود 
که یک مدرس حوزه علمیه از توهین به حسن 
روحانی در مراسم سالگرد ارتحال امام خبر داد. 
رشید داوودی در توئیتی نوشت: »پس از اتمام 
سخنان رهبری که مسیر خروج مسئولان به  
جهت خروج رهبری، مسدود شد، چند نفر خود را 
به دکتر روحانی رسانده و اقدام به توهین به ایشان 
کردند اما واکنشی جز متانت و صبوری ندیدند. 
در همین حین جمع بیشتری خود را به ایشان 
رسانده و از وی حمایت کردند. »۱4 خرداد سال 
گذشته نوه بنیانگذار انقلاب اسلامی مورد هجمه 
تندروها قرار گرفت چنانکه در جریان برگزاری 
مراسم سالگرد ارتحال امام خمینی)ره( عده ای 
در میان جمعیت شعارهایی سر داده و مانع 
سخنرانی سیدحسن خمینی، نوه امام)ره( شدند. 
جمعیت که وضوح شعارهای شان خطاب به سید 
حسن بود، فریاد می زدند: »مرگ بر ضد ولایت 
فقیه« و »ما اهل کوفه نیستیم، علی تنها بماند« 
البته سیدحسن خمینی در میان این شعارها به 
صحبت خود ادامه داد و واکنشی نشان نداد. 
رهبر انقلاب در همان مراسم فرمودند: »شنیدم 
برخی افراد در زمان سخنرانی حاج سیدحسن 
خمینی شعار دادند و سروصدا کردند، بنده کاملا 
با این کار مخالفم.« در سال های پیش از آن هم 
خودسرها برای برهم زدن مراسم سالگرد برنامه 
داشتند، مانند سال 94 که البته پس از آن عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
از بازداشت جمعی از اخلالگران مراسم حرم 
امام خمینی)ره( خبر داد. سال ۸9 احمدی نژاد 

چالش آفرین شد. در عین اطلاع از برنامه بعدی- 
خمینی  سیدحسن  نطق  و  خیرمقدم گویی 
در مقام تولیت آستان – کاملا به عمد و به رغم 
تذکرها چنان سخنرانی خود را طولانی کرد که 
مجالی برای تولیت حرم و یادگار امام باقی نماندَ. 
به این نشان که در پایان نیز او را نادیده انگاشت و 
از مردم خواست به سخنرانی مقام معظم رهبری 
گوش دهند تا برگزارکنندگان را عملا از دعوت 
سیدحسنِ میزبان منصرف کنند اما چند دقیقه 
بعد تولیت حرم پشت تریبون قرار گرفت و شروع 

به سخنرانی کرد.

   احمدی نژاد پیدا شد
یکی دیگر از حواشی مراسم سالگرد امام)ره( 
حضور احمدی نژاد بود. مدت ها بود خبری از او 
نبود و نه در میدان ۷۲ نارمک سخنرانی می کرد 
و نه دیداری داشت که اظهاراتش خبرساز 
شود. او حتی در مراسم تشییع و تدفین مرحوم 
محمد بقایی، پدر حمید بقایی حضور پیدا نکرد 
که همین غیبت سبب طرح شائبه جدا شدن 
راه احمدی نژاد با یاران قدیمی اش شد. او در 
طول مراسم با دست هایش حرکاتی را داشت 
که مورد توجه قرار گرفت به نحوی که رسانه ها 
از آن به عنوان »حرکت متفاوت احمدی نژاد 
در مراسم سالگرد ارتحال امام« یا »ژست 
احمدی نژاد در مراسم ارتحال امام خمینی)ره(« 

یاد کردند. 

   نماینده طالبان هم بود!
محمد حقانی، دیپلمات ارشد طالبان و 
سرپرست سفارت افغانستان در تهران از مدعوین 
مراسم بود که میان دو سردار سپاه نشست. 
تصویر فارس از حضور دو زن که به نظر می رسد 
از مدعوین خارجی مراسم سالگرد ارتحال امام 

خمینی هستند، مورد توجه کاربران شبکه های 
اجتماعی قرار گرفته است.

 
   از تخریب خاتمی غافل نماندند

خبرگزاری »فارس« هم بیکار نماند و به 
تخریب خاتمی پرداخت. این خبرگزاری با انتشار 
این بخش از فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی 
بر اینکه »در برخی دولت های این چند دهه، 
افرادی معتقد به عقب نشینی و امتیاز دادن 
بودند اما در یکی از این دولت ها، همان کشوری 
که در مقابل آن عقب نشینی کرده بودیم، برای 
رئیس جمهور ما کیفرخواست صادر کرد و او را به 
دادگاه غیابی کشاند و یا در دولت دیگری که گویا 
متأسفانه به آمریکایی ها کمک هم شده بود، آنها 
ایران را محور شرارت نامیدند.« نوشت: »روز ۱۵ 
مهر ۱۳۸۰ )۲۶ روز بعد از واقعه ۱۱ سپتامبر( به 
 Asia غرب آسیا لشکرکشی شد. انجمن آسیا

Society(  ( می نویسد: در کمال تعجب، دولت 
ایران یکی از اولین کشورهای جهان بود که پس 
از ۱۱ سپتامبر پیام تسلیت به آمریکا فرستاد. 
»محمد خاتمی« رئیس جمهور وقت ایران این 
حمله را محکوم کرد و دوران پسا ۱۱سپتامبر را 
به عنوان فرصتی برای حرکت سیاست خارجی 
ایران به سمت مسیری مصالحه جویانه تر با 
آمریکا دانست.« یا در بخش دیگری آورد: »سید 
حسین موسویان« از نزدیکان اردوگاه سیاسی 
هاشمی رفسنجانی خرداد ۱۳9۳ در المانتیور 
)al- monitor  ( نوشت: »خاتمی به من گفت 
مطمئنم که بوش میخ آخر را به تابوت رابطه ایران 
و آمریکا زد. از همان آغاز همکاری این شک را 
داشتم که درخواست کمک آمریکا احتمالا جنبه 
تاکتیکی دارد و به منظور یک همکاری دراز مدت 
نیست. ولی مشارکت ایران را یک پیشنهاد بدون 

باخت می دیدم.«
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در سالگرد رحلت امام)ره( به روحانی و خاتمی هجمه بردند

حمله به »یاران امام« 
به نام »امام« 

   احمدی نژاد بالاخره آفتابی شد

تحریم شرکت های تسهیل کننده 
سانسور اینترنتی

نماینده مجلس: اینترنت ایران 
باید مانند چین شود

 وزارت خزانه داری آمریکا در بیانیه ای 
اعلام کرد که تحریم هایی را علیه ۲ شرکت 
نویان ابر آروان با نام تجاری »ابر آروان« و 
همچنین شرکت آروان گلوبال مستقر در 
دوبی، به اتهام تسهیل سانسور اینترنتی 
اعمال کرده است. در همین باره حسین 
جلالی به دیده بان ایران گفت: آمریکا با 
این تحریم ها دنبال فضاسازی است یعنی 
می خواهد شعاری داده باشد که من هنوز 
نفس می کشم، هنوز هستم و می توانم 
کاری کنم. حسین جلالی، عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس شورای اسلامی اظهارکرد: 
طرح صیانت یا بهتر است بگوییم »ساماندهی 
فضای مجازی« در دستور کار ما نیست و 
مجلس برنامه ای برای اعمال این طرح ندارد. 
با توجه به اینکه پیش از این وزارت ارتباطات 
بسیاری از اپلیکیشن های خارجی را محدود 
کرد طرح ساماندهی دیگر موضوعیت ندارد 
چون نتیجه ای برای ما ندارد. جلالی ادامه 
داد: با این اقدام وزارت ارتباطات تقریبا 
بسیاری از موارد ساماندهی فضای مجازی 
منتفی شد. یکی از برنامه های ما این بود 
که با اپلیکیشن های خارجی صحبت کنیم 
که فعالیت آن ها مشروط به وجود دفتر 
نمایندگی و سرور در داخل کشور باشد؛ اما 
وقتی قابلیت دسترس به اینستاگرام و سایر 
موارد وجود ندارد موضوع بحث ما دیگر این 
موضوع نیست. بحث این است که تحریم های 
آمریکا چقدر برای ما تاثیر پذیری دارد و چه 

آثاری بر موسسات و مراکز ما دارد.

  تحریم ها فقط شعارند
عضو  جلالی،  حسین  حجت الاسلام   
کمیسیون فرهنگی مجلس ضمن تأکید 
به اینکه آمریکایی ها دنبال آثار و نتایج 
کارهایشان نیستند، گفت: آن ها خروجی 
نمی گیرند که مثلا تحریم این شرکت یا 
تحریمی که علیه آقای نوباوه یا راستینه 
آقای  یا  فرهنگی  کمیسیون  سخنگوی 
یزدی خواه نایب رئیس کمیسیون چه نتیجه 
و خروجی مهمی برایشان داشت؟ اگر نتیجه 
خارجی ندارد و بود و نبود آن فرقی نداشته 
باشد، پس کار بیهوده ای است. نمی گویم 
همه تحریم ها اما بسیاری از تحریم های 
آمریکا اینطوری است و بود و نبود آن فرقی 
نمی کند و در مسائل سیاسی، اجتماعی، 
اقتصادی و فرهنگی اثری ندارد. اگر تحریمی 
موثر نبود و هیچ آسیب و محدودیتی برای 
ما ندارد، ارزش ندارد درباره آن بحث کنیم. 
نماینده رفسنجان در مجلس شورای اسلامی 
بیان داشت: آمریکا با این تحریم ها دنبال 
فضاسازی است یعنی می خواهد شعاری داده 
باشد که من هنوز نفس می کشم هنوز هستم 
و می توانم کاری کنم. مثل گرگی که در حال 
احتضار و مرگ است هر دم یک زوزه ای 
می کشد که بگوید من حیات دارم که کسی 
کاری با او نداشته باشد. تحریم های آمریکا 
در همین حد هستند و فقط شعارند، نتیجه 
عملی ندارند. جلالی افزود: امروزه هکرها وارد 
سیستم ها می شوند و بر روند سیستم ها تأثیر 
می گذارند، به اطلاعات دستبرد می زنند و 
باعث تخریب هایی در بعضی از مراکز مثل 
کارخانه ها و سازمان ها و پتروشیمی می شوند 
و آن را به آتش می کشند. در این شرایط 
تحریم یک شرکت مثل ابرآروان، در مقایسه 
با هکرهای بین المللی مساله ای نیست. فقط 
ممکن است فضای توسعه آن را در منطقه 
جغرافیایی محدود کنند. مثل بلایی که سر 
تیک تاک آورده اند. حسین جلالی اظهارکرد: 
آن ها وقتی به تیک تاکی که برای خودشان 
است و درصد بالایی از کاربرانش که آمریکایی 
هستند و سرورهایش در آمریکا هستند رحم 
نمی کنند توقع دارید به شرکت ابرآروان ما 
رحم کنند؟ آن ها هیچوقت از ما و عملکرد ما 
راضی نیستند، از ما خوششان نمی آید و به هر 
نحوی که بتوانند ولو در فضای شعاری و در 
فضای مجازی اعلام می کنند که شرکت های 
ما را تحریم می کنند. جلالی ضمن اشاره به 
اینکه نهاد ریاست جمهوری هیچوقت هک 
را تایید نکرد، گفت: باید توجه کنیم که 
هکرها در هر سازمانی بتوانند ورود می کنند؛ 
پس باید ببینیم کشورهایی که مورد حمله 
هکرها قرار نمی گیرند چکار می کنند. هکرها 
تا به حال موفق به نفوذ به سیستم های چین 
نشده اند؛ چرا؟ چون چین اینترنت ملی 
دارد. باید اینترنت ایران مانند چین شود. 
عضو کمیسیون فرهنگی مجلس معتقد 
است هکرها نمی توانند به اینترنت ملی نفوذ 
کنند. جلالی افزود: ما در زمینه اینترنت 
ملی پیشرفت هایی داشته ایم اما هنوز تا 
اینترنت کاملا و ۱۰۰ درصد ملی فاصله 
داریم. باید یک مخزنی داشته باشیم که تمام 
اطلاعاتمان داخل آن مخزن باشد و از آن 
مخزن گزینش کنیم. آن مخزنی که حوزه 
مشترک جمع  آوری داده ها باشد، هنوز شکل 
نگرفته است. هکرها به آن مخزن که تحت 
عنوان اینترنت ملی از آن یاد می کنیم، ورود 
می کنند؛ آن وقت ما هستیم که دوست و 
دشمن یا ویروس و غیرویروس را تشخیص 
می دهیم و شناسایی می کنیم. می توانیم 

همان کاری که چینی ها کردند را بکنیم.

 

جمهوریت و اسلامیت 
ماهیت این نظام است

اینکه تضعیف جمهوریت نظام چگونه و از کدام سو رخ داده 
یا دارد رخ می دهد نیز پرسشی  است که محمدعلی ابطحی در 
پاسخ آن می گوید: »اینکه برخی یک جوهر متفاوتی برای اصل 
انقلاب اسلامی در نظر بگیرند، موجب بروز این نگرانی در نوه 
بینا نگذار جمهوری اسلامی شده است.« این فعال سیاسی درباره 
جمله  مشهور بنیانگذار جمهوری اسلامی درباره ضرورت توجه 
به هر دو بخش جمهوریت و اسلامیت، توضیح می دهد: »جمهوری 
اسلامی نه یک کلمه کم و نه یک کلمه زیاد. این جوهر جمهوری 
اسلامی است و بدون هرکدام از ماهیت می افتد. وجهه اصلی نظام 
در همین دو بخش است. جمهوریت و اسلامیت ماهیت این نظام 

است و از آرمان های اصلی امام)ره( بود.«

    

مجلس می تواند
برای مجمع

 قانون  وضع کند؟
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام به تشریح دلیل 
مخالفت اعضای مجمع تشخیص با بخش هایی از طرح شفافیت 
قوای سه گانه پرداخت. غلامرضا مصباحی مقدم گفت: طبق 
قانون اساسی تمامی قوانین مجمع تشخیص مصلحت نظام 
بایستی توسط خود مجمع تدوین و به تایید شخص رهبری 
برسد لذا طبق قانون اساسی، مجلس شورای اسلامی نمی تواند 
برای مجمع تشخیص قانون وضع کند و این خلاف قانون 
اساسی است. به همین دلیل بحث مربوط به شفاف سازی آرا و 
مذاکرات مجمع تشخیص و ارائه آن به مجلس شورای اسلامی 
همان طور که شورای نگهبان تشخیص داده است خلاف قانون 

اساسی است. 

روحانیت دارای جایگاه ویژه هستند. نماینده مجلس 
گفت: موضوع تعرض افراد اندکی به روحانیون، اصلا موضوع 
نگران کننده ای نیست. فضایی که برخی وقت ها علیه روحانیت 
صورت می گیرد، عموما با ساخت یک فیلم و سریال تشدید 
می شود و از سوی دیگر، با یک فیلم و سریال دیگر می توان آن 
را خنثی کرد، از این رو حل این موضوع نیاز به کار فرهنگی دارد. 
احمدحسین فلاحی افزود: حمله های اخیر به روحانیون را یک 
بحث اتفاقی نمی دانم و پشت این داستان، یک کار برنامه ریزی 
شده وجود دارد که این روزها تشدید شده است. این دست 
اتفاقات قبل از انقلاب در زمان پهلوی اول هم بود و این قدر 

تشدید شد که رژیم پهلوی خلع لباس روحانیت را دنبال کرد.

تعرض به روحانیون 
نگران کننده  نیست

»آرمان ملی« پالس های 
مذاکرات مخفی و علنی 
هسته ای را بررسی 
می کند

منابع خبری 
از مذاکرات 
مستقیم 
 رابرت مالی

 و ایروانی 
خبر 
می دهند

آرمان ملی - احسان اسقایی: ایران هیچ گاه 
میز مذاکرات را ترک نکرده است؛ حتی زمانی که 
اروپایی ها به بهانه اتفاقات داخلی ایران در پاییز 
سال گذشته و اتهام ارسال پهپاد های تهران به 
روسیه تحریم های مکرری را علیه ایران وضع 
می کردند! تهران همواره و در هر مرحله ای بر حل 
چالش هسته ای تاکید داشت و اعلام می کرد که 
غربی ها از کانال های ارتباطی خود پیام هایی را 
به ایران ارسال می کنند. از قرار معلوم و احتمالا 
جز چند ماهی که همه طرفین میز مذاکرات علنی 
در ارتباط با برجام را ترک کرده بودند. مذاکرات 
در سطوح دیگر حداقل برای نشان دادن تمایل 
طرفین برای رسیدن به راه حلی به منظور حل 
دیپلماتیک مناقشه هسته ای ادامه داشته است. 
به بن بست خوردن مذاکرات علنی هسته ای دقیقا 
زمانی آغاز شد که تهران خواسته ای منطقی و 
حقوقی در بسته شدن پرونده های مفتوح خود 
در آژانس بین المللی را به بسته پیشنهادی اروپا 
اضافه کرد و آن روزها رسانه ها به نقل از مقامات 
غربی در واکنش به ضمیمه ایرانی ها به بسته 
اروپایی ها نوشتند این ایران است که باید به 
منظور حل مسائل خود با آژانس همکاری کند. 
ایران البته در آن زمان با تاکید بر بازگشت طرفین 
به برجام، استراتژی همکاری کاهنده با آژانس 
را مرحله به مرحله در برابر عدم اجرای تعهدات 
غربی ها در توافق وین را اجرایی می کرد اما بعدها 
و با منطقی شدن فضای بین المللی علیه ایران و 
کاهش نگاه  غیرسازنده اروپایی ها به تهران روند 
همکاری ایران با آژانس شتاب گرفت. از بررسی 
کلیت فضای رسانه  ها از چند ماه قبل به این سو 
می توان اینگونه برداشت کرد که غربی ها بعد از 
ماه های اولیه قطع مذاکرات علنی به ارسال پیام و 
به این ترتیب به مذاکره مخفی با ایران روی آوردند. 
مذاکراتی که وجود آن را می توان از صحبت های 
بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر رژیم اسرائیل، سفر 
سلطان عمان به تهران، تمایل و تلاش عراقی ها 
برای حل مناقشه هسته ای ایران و موارد دیگر 
احساس کرد. به نظر می رسد تا چندی دیگر برای 
بازگشت به یک توافق که چه برجام باشد و چه 

برجام پلاس و چه توافق موقت و چه مذاکراتی 
برای یک توافق جدید، شاهد مذاکرات علنی بین 

طرفین برجام خواهیم بود.
 

  مذاکرات مستقیم ایران و آمریکا
تجربه نشان داده است هر زمان پرونده 
هسته ای ایران به مرحله گریز نزدیک شده 
مذاکرات ایران و آمریکا با استراتژی توقف در 
برابر توقف در دستورکار قرار گرفته است. تاریخ 
این مذاکرات هم به رایزنی های علی اکبر صالحی 
در عمان در دولت احمدی نژاد باز می گردد که 
به نوعی پایه های مذاکرات علنی و رسمی جواد 
ظریف و جان کری وزرای خارجه ایران و آمریکا در 
دولت حسن روحانی بود. اکنون نیز برخی منابع 
خبری از مذاکرات مستقیم مقامات ایران و آمریکا 
خبر می دهند. فایننشال تایمز در گزارشی ادعا 
کرده که اخیرا دیدار هایی میان مقام های ایرانی 
با مقام های آمریکایی از یک سو و با مقام های 
تروئیکای اروپایی از سوی دیگر صورت گرفته 
است. در گزارش مذکور ادعا شده که آمریکا و 
کشور های اروپایی بحث درباره چگونگی تعامل 
با ایران بر سر موضوع هسته ای را از سر گرفته اند. 
بر اساس این گزارش ادعایی، از جمله این تماس ها 
می توان به رایزنی علی باقری کنی، مذاکره کننده 
ارشد ایران با مقام های تروئیکای اروپایی در ماه 
مارس در اسلو و چند دیدار رابرت مالی، نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران با امیر سعید ایروانی، 

سفیر ایران در سازمان ملل، اشاره کرد.
 

   جیغ نتانیاهو و نگاه مثبت آژانس
از سوی دیگر ایران و آژانس در طول ماه های 
گذشته تعاملاتی را در ارتباط با پرونده های مفتوح 
ایران در آژانس آغاز کردند. بعد از حضور گروسی 
در ایران و دیدار با مقامات تهران اخبار متعددی 
در ارتباط با مذاکرات فنی مقامات تهران و آژانس 
شنیده شد تا جایی که در آستانه برگزاری نشست 
آژانس بین المللی انرژی اتمی دبیرکل آژانس اخبار 
مثبتی را در ارتباط با بسته شدن چند پرونده از 
پرونده های باقی مانده بین ایران و آژانس را اعلام 

کرد. با علنی شدن نتایج مثبت بین ایران و آژانس، 
بنیامین نتانیاهو باردیگر به رجزخوانی علنی 
علیه ایران و آژانس پرداخت و حتی جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا را به توافق با ایران بدون در 
نظر گرفتن هزینه های آن محکوم کرد. نتانیاهو در 
این ارتباط گفت: »تسلیم شدن آژانس در برابر 
فشار ایران یک سابقه بد در عملکرد آن محسوب 
می شود.« او در ادامه تاکید کرد که رژیم اسرائیل 
بر سر موضع خود در قبال برنامه هسته ای ایران 
چه »به صورت علنی و چه پشت درهای بسته« 
می ایستد. همچنین روزگذشته مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در نشست شورای حکام 
تصریح کرد که روند اجرای بیانیه مشترک با ایران 
در زمینه حل وفصل مسائل پادمانی آغاز شده و 
در این زمینه پیشرفت هایی حاصل شده است. 
گروسی به ۳۵ کشور عضو شورای حکام گفت: »در 
گزارش می بینید که روند اجرای بیانیه مشترک 
]ایران و آژانس[ آغاز شده و پیشرفت هایی حاصل 
شده است، اما نه به اندازه ای که من امیدوار بودم.« 
مدیرکل آژانس افزود: »آژانس در اوایل ماه مه 
دوربین های نظارتی را در کارگاه هایی مونتاژ روتور 
سانتریفیوژها نصب کرد. علاوه بر این، به منظور 
نظارت بر غنی سازی با خلوص بالا، در تاسیسات 
اعلام شده، آژانس برای اولین بار یکدستگاه 
نظارت بر غنی سازی را در کارخانه غنی سازی 
سوخت فردو و همچنین در کارخانه آزمایشی 
غنی سازی سوخت در نطنز نصب کرده است.« 
وی درباره پیشرفت در پرونده ادعایی کشف 
ذرات اتمی در مکان های اعلام نشده در ایران هم 
گفت: »ایران توضیح احتمالی برای وجود اورانیوم 
ضعیف شده در بخشی از محل معروف به مریوان 
را ارائه کرده است.« وی با بیان اینکه ارزیابی ما 
درباره این مکان همچنان پابرجاست، ادامه داد: 
»تکرار می کنم که مسائل پادمانی باقیمانده ناشی 
از تعهدات ایران ذیل توافقنامه جامع پادمان بین 
ایران و آژانس است و هنوز باید حل و فصل شود 
تا آژانس در موقعیتی باشد که بتواند ماهیت 
صلح آمیز بودن برنامه هسته ای ایران را تضمین 

کند.«

 گروسی در نشست
فصلی آژانس: 
در حل و فصل مسائل پادمانی 
پیشرفت هایی داشته ایم


